

[Text]

The Chairman: To follow up on Mr. Boudria's question, nothing in your office is confidential in terms of the information you gather.

Mr. Hoyles: Other than whatever the Privacy Act says about personnel matters, no.

The Chairman: Okay. We might want to follow that up.

Mr. Hoyles: If I could interject, Mr. Chairman, with a further answer. The other point is that when we were meeting with businesses, they provided us with a lot of information that we were able to use in analysing FST savings. This was provided us on the understanding that the background information would be confidential. We made that commitment so we could get very useful information for the use of the office.

I did not want to mislead anybody, Mr. Chairman.

The Chairman: Thank you.

Mr. Rodriguez (Nickel Belt): Mr. Chairman, members of this committee who sat in on the examination of this particular Consumer Information Office remember witnesses coming here. I recall that they came in here with long lists. Refrigerators, for example, were to come down 1.2%; stoves were supposed to come down in price; cars were supposed to come down, as were all the big-ticket items. When the manufacturers' sales tax was removed and the GST put on, they had reams of information showing us how these big-ticket items would come down in price. In fact, the stoves and the refrigerators have gone up 2.2%; they have not come down. Have you any explanation for this?

Mr. Hoyles: Mr. Chairman, I would ask Mr. Poppoff, the executive secretary of the office, to respond to that particular question.

Mr. Allan Poppoff (Executive Secretary, GST Consumer Information Office): The changes in the CPI since December, which I guess is what we are looking at. . . Clearly, in January a number of things did go up fairly sharply. The CPI itself flattened out after that. The increase that occurred in January stayed, but it did not continue.

In terms of specific items like refrigerators, stoves, other appliances, some furniture, there appear to be slightly greater increases than we would have expected. It is not dramatic, but it is there. One of the things we are looking at is the price pattern over 1990, and what we have found is that in appliances in particular they were volatile over the course of the year. So it is quite important as to which time period you look at. If you look just at December, that tells you one story. If you look at a different month, it tells you a different story.

Mr. Rodriguez: Oh, I am sorry. I mean, you guys, do not start this verbal *jeu de mains*.

The Chairman: What does that mean?

[Translation]

Le président: À propos de la question soulevée par M. Boudria, aucun des renseignements que recueille votre Bureau n'est confidentiel.

M. Hoyles: Non, sauf lorsqu'ils sont visés par la Loi sur la protection des renseignements personnels.

Le président: D'accord. Nous pourrions nous pencher là-dessus.

M. Hoyles: Si vous le permettez, monsieur le président, je voudrais ajouter quelque chose. Lorsque nous avons rencontré les représentants du secteur des affaires, ils nous ont fourni de nombreux renseignements dont nous avons pu nous servir pour analyser les effets de l'abolition de la TVF. Ces renseignements nous ont été communiqués à la condition qu'ils restent confidentiels. Nous en avons fait la promesse afin de pouvoir obtenir ces données très utiles.

Je ne voulais induire personne en erreur, monsieur le président.

Le président: Merci.

M. Rodriguez (Nickel Belt): Monsieur le président, les membres de ce comité qui ont participé à l'examen du Bureau d'information des consommateurs se souviennent de la comparution d'un certain nombre de témoins. Ils sont venus avec de longues listes. Le prix des réfrigérateurs, par exemple, devait baisser de 1,2 p. 100, celui des cuisinières devait baisser aussi, de même que le prix des automobiles. Il s'agit là d'articles très coûteux. Quand la taxe sur les ventes des fabricants a été supprimée et remplacée par la TPS, on nous a montré toutes sortes de chiffres indiquant que le prix de ces articles baisserait. En réalité, le prix des cuisinières et des réfrigérateurs a augmenté de 2,2 p. 100; il n'a pas baissé. Avez-vous une explication à nous donner?

M. Hoyles: Monsieur le président, je vais demander à M. Poppoff, le secrétaire exécutif du Bureau, de bien vouloir répondre à cette question.

M. Allan Poppoff (secrétaire exécutif, Bureau d'information des consommateurs sur la TPS): Si nous prenons l'évolution de l'indice des prix à la consommation depuis décembre. . . De toute évidence, en janvier, un certain nombre d'articles ont nettement augmenté. L'indice s'est ensuite stabilisé. La hausse enregistrée en janvier s'est maintenue, mais elle n'a pas poursuivie sur sa lancée.

Quant à certains produits comme les réfrigérateurs, les cuisinières, les autres appareils électroménagers et les meubles, leur prix semble avoir augmenté légèrement plus que prévu. Ce n'est pas énorme, mais il y a quand même eu une augmentation. Nous avons examiné la fluctuation des prix en 1990 et nous constaté des variations au cours de l'année pour les appareils électroménagers, en particulier. Il est donc important de préciser à quel moment vous vous situez. Si vous prenez des chiffres pour décembre seulement, vous n'aurez pas les mêmes résultats que pour un autre mois.

M. Rodriguez: Désolé, mais ne commencez pas ce «jeu de mains» verbal.

Le président: Que voulez-vous dire?